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Poznámka:  Zveřejněna je pouze upravená verze dokumentu z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu 

zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů 
v platném znění. Osobní údaje jsou v souladu s § 16, § 17 a § 95 zákona 
č. 128/2000 Sb.,o obcích v platném znění. 
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Důvodová zpráva:  
 

Na zastupitelstvo města se otevřeným dopisem opětovně obrátil kuřimský občan p. Josef Duda 
(příloha A). Navrhuje v něm změny v příspěvku na dopravu v systému IDS pro občany Kuřimi starší 70 
let. Dle tohoto návrhu by na roční úsekovou nebo roční doplňkovou zónovou jízdenku v zóně 310 
v ceně 1.850 Kč byl příspěvek obce 80 % (tedy 1.480 Kč) pro osoby starší 70 let včetně a 100 % (tedy 
1.850 Kč) pro občany starší 80 let včetně. 
 
V současné době je seniorům nad 70 let věku včetně propláceno 50 % z ceny roční jízdenky (tedy 
925 Kč). Do dnešního dne využilo této možnosti 37 osob, celkové náklady činí 34.225 Kč. V rozpočtu 
je pro financování pro rok 2017 schváleno 850.000 Kč. 
 
Momentálně probíhají jednání o doplňkovém zajištění dopravy pro seniory v Kuřimi s panem 
Bronislavem Melicharem, který již v Kuřimi v tomto oboru působí bez podpory města, a společností 
Alafio s.r.o., Rajhradice, která zajišťuje dopravu seniorů v Brně. Zvažujeme model přepravy (senior 
taxi, pravidelná linka, kombinace obojího) a zjišťujeme potřeby kuřimských seniorů. Předpokládáme, 
že jednání uzavřeme ještě v měsíci září a po té dojde k výběru dodavatele této služby. Z toho důvodu 
doporučuji zatím nerozhodovat o změně podmínek v proplácení příspěvku na roční jízdné a k celé 
věci se vrátit po uzavření jednání o doplňkovém zajištění dopravy pro seniory. 
 
 
Návrh na usnesení: 
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OTEVŘENÝ DOPIS ZASTUPITELŮM KUŘIMI – podruhé 

 

     Vážení zastupitelé, 

Úvodem mého dopisu mi dovolte úvahu, která se však k tématu dotace města na dopravu 

seniorů poměrně úzce vztahuje. Mnozí lidé často posuzují oprávněnost a potřebnost různých 

sociálních opatření z hlediska výše svého vlastního příjmu. Tento jednostranný a často 

necitlivý pohled sdílí řada občanů snad všech věkových kategorií. K mému překvapení i 

někteří starší občané, prezidenta Zemana nevyjímaje. Jak jinak si vysvětlit jeho nedávný 

výrok, že stovka za den pobytu v nemocnici nikoho nezabije. Jistěže nezabije, ale může zase 

některé nemocné lidi zadlužit. Pár statistických údajů : 

17,8 % domácností z těch, které měly nějaké náklady na zdravotní péči, se obvykle setkává 

s menšími nebo většími obtížemi při jejich hrazení a to i po zrušení zdravotnických poplatků a 

úhrad za pobyt v nemocnici. 

9.7 % obyvatel Česka žilo loni pod hranicí příjmové chudoby. A tak pár  

stovek – pro ctihodného džentlmena pakatel – pro maroda na nemocenské může být 

majlant. Jak známo sytý obvykle hladovému nevěří. Politováníhodný postoj, bez špetky 

empatie.  

     Senioři nad 80 let, většinou ženy – nezřídka vdovy, tedy osamělé – obvykle žijí 

s podprůměrným důchodem. Protože v aktivním věku dosahovaly zpravidla nižších výdělků 

než muži. Tvrdí se, že by je měly podporovat jejich vlastní dospělé děti. Řada pracujících 

potomků, však sama od svých rodičů potřebuje občas pomoci. Není divu, mají se co ohánět, 

aby utáhly své rodinné rozpočty: uživily děti, pořídily bydlení, včetně vybavení, splácely 

hypotéky nebo úvěry. Však také rodiny s dětmi a důchodci patří mezi nejohroženější sociální 

skupiny, zvlášť ty s podprůměrnými příjmy, kterých je většina. 

Průměrný důchod byl v Česku loni v září 11.441 Kč. Ženy však pobíraly v průměru jen 10.383 

Kč, muži 12.643 Kč. 

     Aktuální hranice příjmové chudoby dospělého jednotlivce byla loni stanovena na 10.693 

Kč, u domácnosti dvou dospělých 16.036 Kč. Dvojice důchodců se obvykle nedostane pod 

hranici příjmové chudoby, ale ani tak si nemůže moc pískat. Pod hranicí příjmové chudoby je 

nyní zhruba 7% českých důchodců. V seniorských domácnostech žije v současné době 10% 

samotných mužů a zhruba 30% osamělých žen. Ve věku nad 80 let se tento poměr ještě 

zvyšuje. Protože ženy žijí v průměru o pár let déle než muži – a jejich důchody jsou přitom 

výrazně nižší – jsou to právě ony, které musí často po smrti partnera čelit vážným finančním 

problémům a citelně omezovat své výdaje. 

     A tak tedy po roce znovu připomínám, že častým důvodem cest seniorů nad 70 let bývají 

návštěvy lékařů, nákupy ve slevách, občas návštěvy hřbitova, případně kostela … Není nutné 

být zrovna velkým lidumilem, aby si člověk uvědomil potřebnost a zranitelnost značného 

počtu starých lidí, zvlášť když si všimne, kolik jich má problémy se samotnou chůzí. Občas se 



poněkud zapomíná, že i senioři platí daně, i když většinou ty nepřímé. Někteří daň 

z nemovitosti, všichni pak spotřební daně a především DPH. Takže přispívají rovněž svým 

dílem do rozpočtu města.  

     A tak po roce podávám návrh na změnu dotací města na dopravu seniorů nad 70 a 80 let. 

Obavy z enormních nákladů z rozpočtu města se totiž očividně nenaplnily, dosud činí kolem 

40.000 Kč (ani ne 50 zájemců). Pro většinu starých lidí je těch 920 Kč příliš mnoho. 

Věřím, že tyto návrhy jsou hlasovatelné a žádám, aby o nich zastupitelé takto hlasovali. 

Takže navrhuji:  

1. Aby senioři nad 80 let měli zónovou dopravu 310 v Kuřimi zdarma. 

2. Aby senioři od 70 do 80 let měli zónovou dopravu 310 za 20%, místo dosavadních 

50%. 

 Nevím, kolik žije v Kuřimi lidí nad 80 let, bude to zřejmě jen pár stovek. Nevím kolik z nich si 

zaplatí celou částku, aby si pak přišli pro příspěvek města. Ale vím určitě, že tyto náklady 

neohrozí stabilitu kuřimského rozpočtu ve výši  

332 milionu korun. Pokud ten nebude vyšší v důsledku prezidentem podepsaného zákona o 

vyšším podílu DPH pro obce a města. A tak když vezmeme v úvahu celkovou výši kuřimského 

rozpočtu, členění jeho výdajů, včetně uspokojování různých oprávněných zájmů a potřeb a 

poskytování příspěvků (o investicích nemluvě), jsem přesvědčen, že náklady na toto opatření 

rozpočet příliš nevyčerpají. Aby zbylo i na jiné priority, i když usnadnění života starých lidí by 

snad mohla být také priorita. 

     Obracím se tedy po roce ještě jednou na všechny zastupitele Kuřimi a žádám vás o 

pochopení, případně souhlas. Ještě dodávám, že stejně jako loni budu požadovat otištěni 

tohoto otevřeného dopisu v kuřimské  Zlobici. 

     Jsem optimista, a proto věřím, že vaše rozhodnutí uspokojí očekávání kuřimských seniorů 

a já vám i za ně předem děkuji. 

 

 

 V Kuřimi    21.8.2017                                          Josef Duda, Kuřim, xxxxxxxxxxxxx 

                                                                                 Mob.: xxxxxxxxx 
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